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Deltagere  

Formand Vibeke Møller Jensen (VMJ) Peter Klerens Karmark (PKK) 

Anne Marie Koefoed (AMK) Malene Schlott (MS)  

Administrator Søren Thiim Andersen (STA) Erik Christensen (EC) ikke tilstede 

Souschef Christian Bøgelund Christiansen (CBC)                    Tilhørere: 4 stk. 

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------         

1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt.  
 
2. Meddelelser fra formanden 
Der har været flere artikler i Bornholms Tidende, der afspejler dagsordenspunkterne fra Ø- rådet. 
Interessen fra medierne er positiv og vidner om at vi på Christiansø har mange spændende aktiviteter. Der 
skal være en opmærksomhed herom, når vi skriver referat fra møderne i Ø- rådet uden at referatet mister 
relevant indhold.  
  

3. Orientering fra administrationen 

- Orientering om havneprojekt 
Der er ikke sket en afklaring om valg af entreprenør til opgaven omkring renovering af havnen. Der foregår 
en markedsdialog mellem en entreprenør og Forsvarsministeriets Ejendomsstyrelse. Det er forhåbningen, 
at der kan fortælles mere herom snarest. Arbejdet forventes ikke igangsættes på denne side af 
sommerferien og afledt heraf frigives Ballonen til korttidsleje i sæsonen.  

 
- Forlængelse af administrator 
STA er glad for at fortælle, at hans ansættelseskontrakt med Forsvarsministeriet er forlænget med 2 år fra 
januar 2025 til december 2026. Forlængelse med netop 2 år følger praksis for åremålsansatte chefer i 
staten.   
 
- Orientering om mobil og internet på Christiansø 
Vi oplever dagligt udfald på telefoni og internet efter at øen er overgået til den nye tekniske løsning med 
hurtigere signal og mere båndbredde. Der er planlagt besøg af teknikere fra TDC, hvor målet for besøget er 
at skabe mere stabilitet og robusthed i forbindelsen til øen. Alle øboere bedes som hidtil indmelde fejl og 
manglende signal til TDC. 
 
- Reetablering af arealerne ved Møllehuset 
Der igangsættes et arbejde med reetablering af veje og stier ved Møllehuset. Der arbejdes blandt andet 
med at genskabe samme udtryk som vi har haft hidtil ved den Italienske sti på gangarealet, der grænser op 
til Kommandantens have. 

 
- Kommende arbejde med veje og stier 
Der igangsættes et arbejde med reetablering af veje og stier med fokus på arealerne på den sydlige del af  
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øen, herunder vejen fra Juhls Bastion og op over Kongens Bakke. Vejen på Kongens bakke vil blive belagt 
med samme vejmateriale, som er udlagt på vejene på den nordlige del af øen. 

 

4. Hvorledes kan vi sikre at Ø-rådet også er et udviklingsråd? Jfr. Vedtægter 
Det blev drøftet, hvordan vi sikre at Ø -rådet og øen involveres mere i udviklingen af øen, herunder hvordan 
øboernes ideer og forslag til udvikling kan komme frem til Ø- rådet.  
 
Vi talte om, at der kan laves en konkurrence med en præmie til det bedste forslag til en udviklingsaktivitet 
på øen. Vi drøftede også hvordan vi kan arbejde med udvikling i repræsentantskabet i Ø- rådet, hvor der 
blev foreslået et rotationsprincip blandt Ø-rådets medlemmer.  
 
Det er vigtigt, at Ø- rådets medlemmer er talerør for øen. Vi talte om hvad årsagerne er til, at øboerne ikke i 
højere grad henvender sig med forslag eller ideer til ø-rådets medlemmer.  
 
Vi drøfter de mange initiativer fra Udviklingsplanen hvor det er et ønske, at Ø-rådet aktiveres yderligere. Vi 
talte om, at Stormødet kunne arrangeres som en opfølgning på Udviklingsplanen, således at der på mødet 
kan arbejdes med nye initiativer. 
 
Vi talte om muligheden for, at øboere der indmelder punkter til dagsorden kan foretræde Ø-rådet, således 
at punktet kan blive drøftet med flere nuancer.  
 
Det blev aftalt, at Hans Ole Mathiesen på næste Ø- rådsmøde forelægger nogle initiativer for Ø- rådet. 
 
5. Fugle og badegæster – hvordan viser vi hensyn? 
Alle øboere opfordres til at være ambassadører for de lokale regler vi har, om ikke at færdes bag murene i 
fuglenes ynglesæson fra 1. april til 15. juni. Dette betyder blandt andet, at alle former for badning i 
perioden foregår ved badebroen.  
 
Som en opfølgning på punktet laves der et opslag på opslagstavlen og der sker en særskilt dialog med 
hytteforeningen.  
 
Det blev bemærket, at edderfuglebestanden var presset på øen og antallet af fugle er ankommet til øen iu 
langt mindre antal end i tidligere år. 
 
6. Hvilke krav er der for at opretholde sin adresse på Christiansø 
For at vi kan være et levende samfund på Christiansø er det altafgørende at vi opholder os på Christiansø, 
så vi kan understøtte sammenholdet og det sociale liv på øen.  

 
Der er i disse år en stigende rejselyst og fravær fra øen i kortere og længere perioder.  

 
Ens adresse og bolig på Christiansø er givet ved ens lejekontrakt med Forsvarsministeriets 
ejendomsstyrelse. Vi har fx tjenestelejeboliger, som stiller krav om at lejemål tildeles så længe af man har 
arbejde ved administrationen. Andre har lejemål på lejelovens betingelser hvor der ikke er indarbejdet 
særlige krav. 
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Det er CPR- loven samt Vejledningen til folkeregistrering, der danner grundlaget for forvaltning af 
folkeregistrering på Christiansø. Reglerne er således at man skal folkeregistreres der hvor man bor og hvor 
man opholder sig og hvor man har sine ejendele.  
Der er særlige regler for ægtefæller, der efter en konkret vurdering er at anse for et samlevende par, der i 
fællesskab råder over og anvender flere boliger. Disse skal ifølge Indenrigsministeriets praksis, som 
udgangspunkt, registreres på samme adresse. 

 
Der arbejdet i CA på en vejledning til folkeregistrering på Christiansø.  

 
7. Kan der planlægges et møde med årets guider og øboere 
STA har drøftet punktet med øens egne guider. Der arbejdes på at afholde et møde i maj.  
 
8. Evt. 
Årsopgørelser for el- og varme 

CA mangler enkelte forbrugsregistreringer på målere. Det forventes, at der kan sendes årsopgørelser ud 
efter sommerferien. 

 

Åbningstræk for udviklingsplanen  

Der arbejdes på planlægningen af et socialt arrangement for alle øboere d. 2. eller 3. juni. 

 

Adgang til tårnene 
Søren sender information ud om, at øboere frit kan gå ind i tårnene uden billet. 

 

Artikel om Edderfuglebestand 

Opfordring efter artikel i Bornholms Tidende om at holde øje med Edderfuglebestanden. 


